
هر چند طبق اصل سوم و سي ام قانون اساسي 
تحصيل بايد رايگان باشد، اما در عمل خبري 
از تحصي�ل رايگان نيس�ت! م�دارس دولتي 
كه روز ب�ه روز كمتر و كم رمق تر مي ش�وند، 
تحت عناوين مختلف والدي�ن را براي كمك 
به مدرسه تحت فش�ار قرار مي دهند و انواع 
ديگر مدارس از جمله سمپاد و غير انتفاعي ها 
هم كه به طور رسمي شهريه مي گيرند. همين 
مسئله هم بسياري از والدين را قانع كرده تا با 
انتخاب مدارس غير دولتي و دريافت آموزش 
بهتر، ش�هريه تحصيل فرزندش�ان را به طور 
رس�مي پرداخت كنند. در اين بازار آموزشي 
هم همه نوع نرخي وجود دارد و هر كس س�از 
خودش را مي زند. اين در حالي است كه همه 
س�اله ش�هريه مدارس غير دولتي از س�وي 
س�ازمان مدارس و مراك�ز غيردولتي وزارت 
آموزش و پرورش اعلام مي شود، اما مدارسي 
كه بهانه هاي مختل�ف و تحت عناوين متعدد 
از اين ش�هريه عدول مي كنند و مبالغ بيشتر 
ازوالدين طل�ب مي كنند، كم نيس�تند. حالا 
سرپرست سازمان مدارس و مراكز غيردولتي 
وزارت آموزش و پرورش ب�ا تأكيد بر فعاليت 
متفاوت مدارس از تعيين شهريه متناسب با 
فعاليت هاي مدارس دولتي خبر داده اس�ت؛ 
اتفاقي كه اگر چه از منظر تناس�ب شهريه با 
فعاليت مدارس خوب است، اما مي تواند بهانه 
تازه اي براي گراني اين شهريه به دست برخي 
مديران دهد. به خص�وص اينكه روند كنوني 
حاكم بر ش�هريه مدارس غير دولتي نش�ان 
مي دهد در اين حوزه هيچ نظارتي وجود ندارد. 

در ح��ال حاضر يك ميلي��ون و 760 ه��زار نفر 
دانش آم��وز در م��دارس غيرانتفاع��ي در حال 
تحصيلند كه حدود ۱۲ درصد تعداد دانش آموزان 
كشور را شامل مي شود و بر اين اساس تعداد ۱6 
هزار و 700 مدرس��ه غير دولتي براي دوره هاي 
ابتدايي، دوره متوس��طه اول و دوم در سراس��ر 
كشور در حال فعاليت هستند. مدارسي كه طي 
سال هاي اخير توانسته اند سهم عمده رتبه هاي 
برتر كنكور را در اختيار خود قرار دهند و در برخي 
سال ها تقريباً هيچ سهمي براي مدارس دولتي 
باقي نگذاشته اند. با اين اوصاف بديهي است كه 
اغلب خانواده ها تلاش مي كنند حتي اگر شده از 
ديگر ضرورت هاي زندگي شان بزنند، فرزندشان 
را به مدرسه هاي غير دولتي با كيفيت آموزشي 
بالاتر بفرستند. شهريه هاي اين مدارس هم اگر 
چه بايد از قانون تبعيت كن��د و طبق آن چيزي 
باشد كه هر سال از سوي وزارت آموزش و پرورش 
اعلام مي شود اما كم نيستند مدارسي كه در اين 
ميان ساز خودشان را مي زنند و طبق قوانين خود 
عمل مي كنند. حالا آنطور كه احمد محمودزاده، 
سرپرست س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي 

وزارت آموزش و پرورش خبر داده شهريه مدارس 
غيردولتي متناسب با فعاليت هاي مدرسه تعيين 

و اخذ خواهد شد. 
 فعاليت متفاوت و شهريه هاي متفاوت 

سرپرست س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي 
وزارت آم��وزش و پ��رورش ب��ا بي��ان اينك��ه 
يكسان سازي شهريه مدارس غيردولتي مدنظر ما 
نيست، مي گويد: »فعاليت مدارس متفاوت است 
و وقتي فعاليت ها و برنامه ها متفاوت هس��تند، 
شهريه هم متفاوت است. هر چند پايه هايي را به 

صورت يكسان داريم.«
وي درب��اره ملاك هاي تعيين ش��هريه مدارس 
غيردولتي مي افزايد: » هزين��ه تأمين فضا يكي 
از ملاك هاس��ت كه براي مدارس استيجاري با 
مدارس احداثي تف��اوت دارد. نيروي انس��اني، 
كيفيت نيروي انساني، تجهيزات و فعاليت هاي 
پرورشي نيز در تعيين ش��هريه مدنظر هستند. 
در مجموع شهريه مدارس غيردولتي متناسب با 

فعاليت هاي مدرسه تعيين و اخذ خواهد شد.«
سرپرس��ت س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي 
وزارت آموزش و پرورش با اش��اره به بازنگري در 
برخي مواد قانون تأسيس و اداره مدارس غيردولتي 
در صحن مجل��س تأكيد كرد: »اي��ن مصوبات در 
تعيين ش��هريه هاي س��ال آينده مدارس اثرگذار 
هستند. ضمن آنكه طرحي تحت عنوان »مدرسه 
شيشه اي« نيز در دست طراحي و اجراست كه به 

نظام مند ش��دن فرايندهاي مدارس غيردولتي و 
افزايش شفافيت در اين حوزه كمك خواهد كرد.«

محمودزاده درباره ط��رح آبا كه با موضوع كمك 
به بازگش��ت بازماندگان از تحصيل به مدرسه از 
سال ۹۹ در استان ها و مناطق لازم التوجه كليد 
خورده است نيز مي گويد: » با همكاري استان ها 
و ورود خيري��ن اقداماتي در اي��ن زمينه انجام 
شده اس��ت. در اس��تان سيس��تان و بلوچستان 
۴هزارو۵00 دانش آموز تحت پوشش آبا هستند 
كه به افزاي��ش ظرفيت ه��اي م��ا در آموزش و 
پ��رورش و بازگرداندن بازمان��دگان از تحصيل 
كمك مي كند. نارسايي هايي در اين طرح وجود 
داش��ته كه در نظر داريم آن را تقويت و خيرين 

جديد را وارد طرح كنيم.«
وي همچنين با بيان اينكه در بحث آموزش از راه 
دور، دوره اول و دوم متوسطه را پوشش مي دهيم 
و به حوزه ابتدايي ورود نداريم، مي افزايد: » زيرا 
احس��اس ما بر اين اس��ت كه آنجا بايد آموزش 
حضوري و چهره به چهره اتفاق بيفتد، بنا داريم 
در سال هاي آتي از بستر آموزش مجازي استفاده 
كنيم و ظرفيت هاي آموزش از راه دور را به طور 
كامل در قالب فضاي مجازي ببريم و حضور افراد 

هدفمند باشد.«
  لزوم تعيين فعاليت هاي آموزشي مؤثر و 

تعيين سقف براي افزايش شهريه 
دريافت ش��هريه متناس��ب با فعالي��ت مدارس 

اقدامي منطقي اس��ت، اما مش��روط بر اينكه به 
درستي اجرايي شود. معيارهاي تعيين كيفيت 
آموزش، نيروي انساني و وسايل كمك آموزشي 
بايد به شكل كارشناسي شده و شفاف اعلام شود 
و بر اس��اس آن بتوان ارزيابي مناسبي از كميت 
و كيفيت خدمات مدارس ارائ��ه داد. در غير اين 
صورت چنين مصوبه اي مي توان��د ابزاري براي 
دريافت پول هاي بيش��تر از اولياي دانش آموزان 
باشد. به طور نمونه همين حالا هم مدارس غير 
دولتي به بهانه خدماتی چون اردوهاي آموزشي، 
ناهار و كلاس هاي فوق برنامه شهريه اي تا چند 
برابر ش��هريه مصوب دريافت مي كنن��د. اينكه 
چنين فعاليت هاي��ي چقدر در ح��وزه آموزش 
اثرگذار و ضروري اس��ت نكته اي ديگر است. بر 
اين اس��اس لازم اس��ت براي افزايش شهريه ها 
به تناس��ب فعاليت مدارس هم در كنار احصای 
فعاليت هاي آموزش��ي مفيد و اثرگذار در نهايت 
س��قفي براي ش��هريه ها در نظر گرف��ت و از آن 
مهم تر نظارت و برخورد با مدارس متخلف است. 
بسياري از مدارس غير دولتي معروف در پايتخت 
و شهرهاي بزرگ از قانون خودشان براي تعيين 
ش��هريه تبعيت مي كنند و والديني كه دلش��ان 
مي خواهد فرزندانش��ان به هر قيمتي ش��ده در 
چنين مدارس��ي ادامه تحصي��ل دهند در صدد 
گزارش اين تخلف بر نخواهند آمد. اينجاست كه 

نقش نظارت پررنگ تر مي شود. 
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قاچاق پرندگان به برخي كشورهاي ثروتمند عربي با كسب مجوزهاي رسمي تبديل به يك تجارت كلان شده است

قاچاقپرندگانزينتيبامجوزسازمانمحيطزيست!

مدارس دولتی دنبال بهانه شهریه
قرار است مدارس دولتي بسته به نوع فعاليتي كه دارند شهريه دريافت كنند

اين اتفاق مي تواند بهانه اي جديد براي دريافت شهريه هاي نجومي آن هم به شكل قانوني باشد!

برخ�ي پرن�دگان 

علیرضا سزاوار
روز   گزارش  2 در  زينت�ي 

روش�ن و ب�دون 
هي�چ مزاحمت�ي ب�ه وس�يله قاچاقچي�ان 
زنده گيري ش�ده و با مجوز محيط زيس�ت از 
كش�ور خارج مي ش�وند. جالب اينكه از نظر 
قانوني، تجارت گونه هاي وحشي، صادرات و 
واردات پرندگان وحشي، زينتي و پرورشي در 
چارچوب دس�تورالعمل هاي جاري س�ازمان 
حفاظ�ت محيط زيس�ت امكان پذير اس�ت. 

پرن��دگان بوم��ي يك��ي از ذخاي��ر ژنتيك��ي 
زيست محيطي كش��ور محسوب مي ش��وند، اما 
برخي گونه ه��اي اين پرندگان به دليل پرش��مار 
بودن، منبع كسب قاچاقچيان شده و به كشورهاي 

همسايه قاچاق مي شوند. 
  نابودي 70 درصد پرنده هاي قاچاق شده

كش��ف محموله هاي قاچ��اق پرندگان نش��ان 
مي دهد كه حتي گونه ه��اي موجود در مناطق 
حفاظت شده هم از دس��ت قاچاقچيان در امان 
نيستند. بسياري از همين پرندگان به خصوص 
گونه هاي ش��كاري، قربانی تفريحات پرهزينه 

شيخ نشين ها شده اند. 
چندي قبل خبرگزاري ايسنا از مرگ 70درصدي 
پرندگان صيد ش��ده ازس��وی قاچاقچيان قبل از 
رسيدن به مقصد خبر داده بود؛ به اين ترتيب تنها 
۳0 درصد از اين ذخاير زيست محيطي زنده قاچاق 
و مابقي كاملًا نابود مي شوند.  مسئله به اينجا ختم 
نمي ش��ود. اخيراً نامه اي در شبكه هاي اجتماعي 
دست به دست مي ش��ود كه مجوز صادرات 8۵0 
قطعه پرنده زينتي به كشور كويت با امضاي رئيس 

اداره كل محيط زيست استان خوزستان است. 
  واكنش به يك مجوز

انتش��ار اي��ن نام��ه موج��ب واكنش اي��ن مقام 
محيط زيس��تي ش��ده و مدي��ر كل حفاظ��ت 
محيط زيست اس��تان خوزس��تان در توجيه اين 
رويه به تارنماي سازمان محيط زيست گفته است: 

صدور مجوز براي پرنده ه��اي زينتي مثل »بلبل 
خرما« ك��ه از گونه هاي غيرحمايتي و پرورش��ي 
محس��وب مي ش��ود، قانون��ي اس��ت. چ��ون از 
نظرقانوني، تجارت گونه هاي وحش��ي، صادرات 
و واردات پرندگان وحش��ي، زينتي و پرورش��ي 
در چارچوب دس��تورالعمل هاي جاري س��ازمان 
حفاظت محيط زيس��ت امكان پذير است و از نظر 
»كنوانس��يون س��ايتيس« )تجارت بين المللي 

گونه هاي جانوري و گياهي( نيز منعي ندارد. 
ناصر عبيات، فعال محيط زيس��ت هم در واكنش 
به اين خب��ر به خبرگ��زاري فارس گف��ت: بلبل 
خرماهايي كه اج��ازه صادرات آن داده ش��ده در 
روز روش��ن و ب��دون هيچ مزاحمت��ي از طبيعت 
خوزستان به وسيله قاچاقچيان زنده گيري شده و 
پرورشي نيستند  و با مجوز محيط زيست از كشور 

خارج مي شوند. 
 شناس�نامه اي براي پرندگان پرورش�ي 

صادر نشده
مدير عامل انجمن آواي بوم ايران نيز در گفت و گو 
با خبرنگار فارس با اشاره به اينكه هر از چندگاهي 

خبر صدور مجوز صادرات پرندگان از سوي سازمان 
محيط زيست شنيده مي شود و مسئولان آن ادعا 
مي كنند كه اين پرندگان پرورشي هستند، اظهار 
داشت: محيط زيست شناسنامه اي براي پرندگان 
پرورشي صادر نكرده است كه پرورشي يا به اسارت 
گرفته شدن آنها را بتوان تشخيص داد. متأسفانه 
تقريباً بيشتر بلبل خرماها و شاهين ساناني كه در 
كشورهاي حاش��يه خليج فارس خريد و فروش 
مي شوند، با مجوز رس��مي به اين كشورها صادر 

شده اند. 
ايمان ابراهيمي راه حل اين مس��ئله را شناسايي 
توالي گونه عن��وان كرد و گفت: به زبان س��اده از 
حيواناتي كه ادعا مي شود پرورشي هستند، بايد 
شناسنامه داشته باشيم  كه اين شناسايي از طريق 
چيپس��ت گذاري »chipset« زير پوست ش��ان 

ممكن است. 
 عقب مان�دن در زمين�ه سيس�تم هاي 

نظارتي
اين پرنده شناس با اشاره به اينكه چيپست گذاري 
پيش��رفته ترين كاري اس��ت كه ام��روز در دنيا 

ب��راي رديابي گونه ه��ا انجام مي دهن��د، توضيح 
داد كه »چيپست ها، تراش��ه الكترونيك كوچك 
ارزان قيمتي است كه زير پوست حيوان قرار داده 
مي ش��ود و امكان خوانش اطلاعات آن با دستگاه 
وجود دارد و اعداد ثبت شده در آن نشان مي دهد 
هر حيوان نشانه گذاري شده در چه شرايطي قرار 
دارد. « ابراهيمي صدور مجوز ورود و خروج گونه ها 
قبل از الزام چيپست گذاري را منجر به ايجاد يك 
فساد شبه دولتي مشابه پولشويي دانست و اظهار 
داشت: وقتي گونه ها علامت گذاري نشده باشند، 
قاچاقچيان به راحتي مي توانن��د، گونه جانوري 
حاصل قاچاق را ب��ا مجوز دولتي و ب��دون اينكه 
مشخص شود اين گونه از كجا آمده است، از كشور 

خارج كنند. 
  راهي جز چيپست گذاري نيست 

اين پرنده ش��ناس در توضيح علت رشد اين نوع 
تجارت در ايران گفت: كش��ورهاي حاشيه خليج 
فارس در چند سال اخير به شدت سيستم نظارت 
خريد و ف��روش حيوانات را ج��دي گرفته اند، در 
حالي كه ايران در زمينه توس��عه سيس��تم هاي 
نظارتي عقب مانده  اس��ت و در اين شرايط اگر در 
محدوده اي��ران بخواهند گونه قاچ��اق را به اروپا 
منتقل كند، بدون نياز به هزينه و ريس��ك بالا با 
كسب يك مجوز قانوني از سازمان محيط زيست 
تحت عنوان  صادرات پرنده زينتي سود كلاني به 

جيب مي زنند. 
گفتنی است بی توجهی به ذخاير ژنتيكی كشور  
در بلند مدت مي تواند زيستگاه  برخی گونه های 
جانوری را به پات��وق قاچاقچي��ان حيات وحش 
تبديل كند. براي س��امان دادن ب��ه اين موضوع 
راهي جز چيپست گذاري نيس��ت. چون مافياي 
قاچاق پرن��دگان در ايران در حال س��ودجويي با 
كمك خلأهاي نظارتي و كسب مجوزهاي قانوني 
هس��تند و ايران را به يك كريدور قاچاق قانوني 
پرندگان تبديل كرده اند، تجارتي كه سود دلاري 
كلاني را براي آنها به ارمغان آورده و آسمان ايران 

را از پرنده خالي مي كند. 

  دبير ستاد حقوق بش��ر با اشاره به دهمين س��الگرد شهادت دكتر 
احمدي روشن گفت: جنايت ترور دانشمندان هسته اي به عنوان يكي از 

مصاديق نقض فاحش حقوق بشر، بي كيفر نخواهد ماند. 
 وزير آموزش و پرورش گفت: با توجه به اينكه بيشتر مردم و معلمان 
واكسيناسيون شده اند، مدارس بايد با رعايت پروتكل ها و توصيه هاي 
 بهداشتي باز ش��ود و معلمان در مدارس حضور داشته باشند تا چرخه 

آموزش و پرورش دچار مشكل نشود. 
 معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده با تأكيد بر اينكه دولت 
به دنبال تسهيل خدمات و تسريع دريافت مجوزهاي كارآفريني است و 
تلاش دارد موانع موجود در حوزه توليد و صادرات را برطرف كند، گفت: 
براي موضوع كارآفريني زنان برنامه اشتغال در ۳۱ استان در هفته هاي 

آتي رونمايي و عملياتي مي شود. 

گروكشي امریكا از هخامنشيان
تعداد قابل توجهي از الواح هخامنشي در حفاري هاي قانوني مؤسسه 
خاورشناسي دانشگاه شيكاگو امريكا در دهه ۱۹30 كشف شدند. 
اين الواح براي بررسي و مطالعه اي سه ساله راهي دانشگاه شيكاگو 
شدند، اما ديگر بازنگش�تند. دو دادگاه از چهار دادگاه امريكايي 
به نفع ايران رأي داده اند، ام�ا هنوز لوحي به ايران نيامده اس�ت. 
بعد از درگذش��ت پروفس��ور ريچ��ارد هلك، مس��ئول بررس��ي الواح 
هخامنشي در سال ۱۹67  قرار شد اين الواح به ايران برگردانده شود، اما 
اين اتفاق نيفتاد. آغاز برگرداندن اين الواح با سروصداي رسانه اي همراه 
بود و يك خانواده   يهودي از اين اتفاق سوءاس��تفاده كرد و باعث كند 

شدن روند بازگرداندن اين آثار شد. 
آن خانواده يهودي ادعايي بي اس��اس كردند و باعث ش��دند كتيبه ها 
توقيف شوند و دس��تور داده ش��ود كتيبه ها تا زمان نتيجه نهايي رأي 

دادگاه در دانشگاه شيكاگو بماند. 
كار به ش��كايت و دادگاه كش��يد. به گفته عبدالمجيد ارفعي، اس��تاد 
باستان شناسي دانشگاه تهران، نتيجه رأي دو دادگاه اول و دوم به ضرر 
ايران بود، اما خوشبختانه دادگاه س��وم با تلاش هاي آقاي مشكور در 
وزارت امور خارجه به نفع ايران به پايان رسيد. دادگاه چهارم نيز به نفع 
ايران بود تا اينكه آن خانواده نسبت به آخرين رأي دادگاه، درخواست 
استيناف داد و در نهايت اسفند ۱۳۹6 رأي نهايي به نفع ايران صادر شد.  
بر اساس توافق سال ۱۳۱۴ دانش��گاه شيكاگو با دولت وقت ايران، اين 
دانشگاه بايد دو نسخه از نتيجه هر مطالعه و كاري را كه روي آثار انجام 

مي داد، در اختيار ايران قرار دهد، اتفاقي كه هرگز رخ نداد. 
عبدالمجيد ارفعي را مي توان يكي از معدود افراد ايراني دانست كه بعد 
از انتقال الواح هخامنشي، موفق به ديدن اين آثار در دانشگاه شيكاگو 
شده است. او در اين زمينه نيز به ايسنا گفت: »يك بار كه براي عكاسي از 
گل نبشته هاي باروي تخت جمشيد شيكاگو رفتم، موفق به ديدن الواح 
شدم.  در گذشته نيز يك بار به عنوان گواه دولت ايران در دادگاه امريكا 
حاضر ش��دم تا گواهي دهم اين كتيبه ها اصلًا تجاري نيستند، در آن 

زمان نيز الواح را ديدم.«
اين اس��تاد دانش��گاه افزود: »در آن زمان در دادگاه اع��لام كردم همه 
اقدامات ايران و دانش��گاه ش��يكاگو در مورد اين الواح، فرهنگي است، 
همان طور كه در دولت وق��ت و در زمان انتقال كتيبه ها به ش��يكاگو، 
مسئله فرهنگي بوده و تلاش مي كرديم تا با تاريخ و زبان خود آشنا شويم 

و دانشمندان ديگر كشورها نيز از اين گلنوشته ها بهره ببرند.«
سال گذش��ته مجيد تخت روانچي، س��فير و نماينده دائم جمهوري 
اسلامي ايران در سازمان ملل متحد گفت: حدود ۹0 سال پيش الواح 
هخامنشي براي مطالعه با قرار امانت سه ساله به مؤسسه شرق شناسي 
شيكاگوي امريكا رفته و از آن زمان تا امروز متأسفانه به صورت كامل 

بازگردانده نشده است. 
وي با يادآوري اينكه اين الواح بخشي از فرهنگ و تاريخ كشور و متعلق 
به مردم ايران است، خاطر نشان كرد: امريكا هر بار به بهانه اي اين كار را 
به تعويق مي اندازد، در حالي كه خود امريكايي ها هم قبول دارند، اين 

الواح به صورت امانت به امريكا آمده است. 
همين چند روز پيش ه��م تخت روانچي در نشس��ت مجمع عمومي 
سازمان ملل براي تصويب قطعنامه استرداد اموال فرهنگي به كشورهاي 
مبدأ، از نقش يونسكو در ممانعت از قاچاق اموال فرهنگي تمجيد كرد. 
وي بر ضرورت افزايش تلاش ه��اي اين نهاد به منظور مس��اعدت در 
استرداد اموال فرهنگي تأكيد كرد و گفت: اموال فرهنگي مبين تاريخ، 
تمدن و هويت كشورهاي خود هس��تند و مالكيت آن توسط مردم آن 
كشورها يك حق بشري اس��ت. از اين رو جامعه بين المللي مسئوليت 
مش��ترك و نيز تعهد حقوقي و اخلاقي به منظور حفظ آنها و از جمله 
تضمين بازگش��ت آنها به كش��ورهاي مبدأ را دارد. اين تعهد فراتر از 

معاهدات بين المللي موجود و كشورهاي اطراف اين معاهدات است. 
روانچي در اين نشست  افزود: ايران به بندي از معاهده ۱۹70 يونسكو 
درباره استرداد اموال تاريخي منتقد اس��ت كه چرا اموالي كه بيش از 

۵0سال پيش از كشوري به سرقت رفته قابل پيگيري نيستند. 

زهرا چیذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

گفت و گوي »جوان« با رئيس مركز مبارزه با جرائم
ملي و سازمان يافته پليس فتا

پيگيري كلاهبرداري در كسب وكارهاي
اینستاگرامي سخت است

اگر اينس�تاگرام را باز كنيد، صفحاتي را خواهيد ديد كه لايك ها و 
كامنت هاي زيادي دارند و از همين راه شهرت كسب كرده اند؛ برخي 
از آنها توانس�ته اند با تعداد زيادي از دنبال كننده در اينستاگرام به 
شهرت برسند و در صفحاتشان با تبليغ كالاهاي مختلف درآمد زيادي 
به جيب بزنند. در اين ميان هستند دنبال كنندگاني كه به اين تبليغات 
اعتماد كرده و ب�راي خريد محصولات مدنظر خود به ش�ماره كارت 
اعلامي از سوي گرداننده صفحه، پول واريز مي كنند، اما نه تنها كالايي 
را دريافت نكرده اند، بلكه پولشان هم پس داده نمي شود. متأسفانه 
اين مالباختگان كه تعدادش�ان هم كم نيس�ت، حيران و سرگردان 
مانده ان�د و نمي دانند به كجا ش�كايت كنند؟ رفتاره�اي نامتعارف 
زيادي براي تبليغ و فروش محصولات در اينستاگرام ديده مي شود 
و اين ش�هر مجازي در كنار مطالب مفيد و آموزشي خود، لايك هاي 
زيادي را براي محتواهاي بي فايده و بي ارزش به خود مي بيند و روز به 
روز نيز به تعداد آن افزوده مي شود. در نتيجه وجود شاخ هاي مجازي، 
هنجارشكني ها و تبليغات بي پايه و اساس آنها براي فروش كالا، سبب 
افزايش روز افزون مالباختگاني است كه به تصاوير خوش آب و رنگ 
گردانندگان صفحات اعتماد كرده اند و حالا نمي دانند پول خود را از 
چه كسي پس بگيرند؟ در همين رابطه خبرنگار »جوان« با سرهنگ 
مصطفي نوروزي، رئيس مركز مبارزه با جرائم ملي و س�ازمان يافته 
پليس فت�ا گفت وگ�و كرده اس�ت ك�ه آن را در ادام�ه مي خوانيد.

 آيا كسب و كارهاي مجازي به خصوص اينستاگرامي ها 
مجوز فعاليت دارند؟ مردم چگونه مي توانند براي خريد 

از اين صفحات مجازي اطمينان حاصل كنند؟
تنها كسب و كارهايي مجوز فعاليت دارند كه يا داراي اينماد باشند يا 
از اتحاديه كشوري كسب وكارهاي مجازي مجوز صنفي اخذ كرده اند. 
هيچ كدام از كسب وكارهاي اينستاگرامي مورد تأييد نهادهاي نظارتي 

نمي باشد. 
 ش�اهد كلاهبرداري بس�ياري از گردانندگان صفحات 
اينس�تاگرامي هس�تيم، آيا مالباخته مي توان�د از اين 
صفحات ش�كايت كند؟ تا پول خود را از اين طريق پس 

بگيرد؟
بله، در صورت بروز كلاهبرداري در فضاي مجازي مالباخته مي تواند با 
مراجعه به مراجع قضايي نسبت به طرح شكايت اقدام كرده و در صورت 
ارجاع پرونده ب��ه پليس فتا پيگيري هاي فن��ي و قانوني لازم پيرامون 

موضوع صورت خواهد گرفت. 
 گاهي برخ�ي از گردانن�دگان صفحات اينس�تاگرامي 
با تصاوير بدحج�اب و بي حجاب خود، اق�دام به جذب 
مخاطب و فروش محصولات مدنظرشان مي كنند، آيا اين 

موارد قابل رصد، پيگيري و برخورد است؟
موضوع بي حجابي جرم است و در صورت مشاهده و گزارش به پليس فتا 

)مركز فوريت ها( برخورد لازم انجام خواهد شد. 
 وظيف�ه نظ�ارت و برخ�ورد ب�ا قانون ش�كني ها و 
كلاهبرداري ه�ا در صفح�ات اينس�تاگرامي ب�ر عهده 
كيست؟ چه نهادها و سازمان هايي براي ساماندهي اين 

شهر مجازي بايد همكاري داشته باشند؟
جرم كلاهبرداري رايانه اي جزو جرائمي است كه بعد از وقوع جرم و با 
مراجعه مالباخته به مراجع قضايي و انتظامي مشخص و امكان پيگرد و 
تعقيب قانوني محقق مي شود و شناسايي و احصای آن از طريق پايش 
عام در فضاي مجازي مقدور نمي باشد)مگر در مواردي كه جعل عناوين 
يا نمادهاي تجاري برجسته صورت گرفته باشد كه اين موارد به ندرت تا 
كنون اتفاق افتاده ( علي ايحال با عنايت به اهميت ارتقاي آگاهي عمومي 
در حوزه كاهش و پيشگيري از اين جرم در فضاي مجازي، ضرورت دارد 
متوليان امر در حوزه ارتقاي سواد رسانه اي نسبت به افزايش سطح دانش 
و آگاهي شهروندان اقدام نموده تا كاربران خريدهاي اينترنتي خود را 
صرفاً از طريق سايت هاي مجاز كه تأييديه هاي قانوني را طي نموده اند، 
انجام دهند.  در صورت وجود ش��كايت در خصوص فعاليت غيرمجاز 
سايت ها و صفحات شبكه هاي اجتماعي و ارجاع موضوع به پليس فتا، 

پيگيري هاي قانوني لازم از سوي اين پليس به عمل خواهد آمد. 

خداي من... عجيب و غريبند برخي هنرمندان!
نام »مارينا آبراموويچ« براي خيلي ها آشناس�ت. او در س�ال 
۱۹74 آزمايش وحشتناكي انجام داد كه بعدها به »ريتم صفر« 
شهرت يافت. او در يك سالن اجتماعات ميزي گذاشته، وسايلي 
نظير چاقو، پرَ، زنجير، سيم، تيغ، گُل و حتي يك اسلحه پر روي 

آن قرار داد. 
سپس اعلام كرد كه من شش ساعت اينجا هستم؛ شما هر كاري 

مايليد – با مسئوليت خودم – با من انجام دهيد! 
افراد آمدند. او را قلقلك دادند. دست هايش را با طناب بستند. 
گردنش را فشردند. لباس هايش را درآوردند. با چاقو زخمي اش 

كردند. . . حتي تپانچه برداشته، سمت شقيقه اش گرفتند. 
آرامش او مردم را وحشي تر مي كرد ! 

آن روز بخش�ي از موهاي مارينا از ش�دت فشار عصبي سفيد 
شد!

ريتم صفر نشان داد افراد چه راحت تبديل به موجودي درنده 
مي شوند. 

... نشان داد مظلوم چقدر ظالم پرور است!
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سند ملي مهارت آموزي
 و اشتغال سربازان تصویب شد

آم�وزي  مه�ارت  مرك�زي  ق�رارگاه  عال�ي  مش�اور 
س�ربازان س�تاد كل نيروه�اي مس�لح از تصوي�ب س�ند 
داد.  خب�ر  س�ربازان  اش�تغال  مهارت آم�وزي  مل�ي 
سردار موسي كمالي، مشاور عالي قرارگاه مركزي مهارت آموزي سربازان 
ستاد كل نيروهاي مس��لح گفت: س��ند ملي مهارت آموزي و اشتغال 
كاركنان وظيفه نيروهاي مسلح در چهار محور مهارت آموزي متناسب 
با نيازها، بهره گيري از ظرفيت هاي ملي، اس��تقرار سامانه هاي مهارت 
و اش��تغال و حمايت از كارآفريني و اش��تغال به تصويب رسيده است.  
وي با بيان اينكه اين راهبردهاي چهارگانه داراي ۱۵ سياست اجرايي 
هستند، گفت: آينده پژوهشي مشاغل و مهارت ها، حمايت از تشكيل 
تعاوني هاي متشكل از كاركنان وظيفه ماهر، ساماندهي و تربيت مربي 
دوره هاي مهارت آموزي سربازان، ايجاد ارتباط ميان سامانه هاي مشاوره 
تحصيلي و هدايت تحصيلي، اعطاي تسهيلات حمايتي، خوداشتغالي و 

كارآفريني از جمله اين سياست هاي اجرايي پانزده گانه است. 
به گزارش ايسنا، كمالي افزود: اين س��ند كه چندي پيش به تصويب 
رسيد، به زودي و در جلسه اي با حضور رياست ستاد كل نيروهاي مسلح 
و همچنين با حضور شماري از وزرا و رؤساي سازمان ها و دستگاه هاي 

مسئول در مهارت آموزي سربازان رونمايي نيز خواهد شد. 
به گفته كمالي، رونمايي از اين سند به منزله ابلاغ آن محسوب مي شود 

و دستگاه هاي مختلف و داراي مسئوليت نيز بايد از آن پيروي كنند. 

نصب 2 هزار و 800 متر دیوار صوتي
 در پایتخت

حم�ل  س�ازمان  مهندس�ي  و  فن�ي  معاون�ت  سرپرس�ت 
و نق�ل و ترافي�ك از وج�ود ۱۶ ه�زار و 4۵0 متر دي�وار صوتي در 
بزرگراه هاي ش�هر ته�ران خب�ر داد و گف�ت: ۲ ه�زار و 7۹0 متر 
ديگ�ر ت�ا خ�رداد س�ال آين�ده در بزرگراه ه�ا نصب مي ش�ود. 
محمدرضا ش��يخ بهايي، سرپرس��ت معاونت فني و مهندسي سازمان 
حمل و نقل و ترافيك درباره وضعي��ت ديوارهاي صوتي پايتخت بيان 
كرد: در مجموع ۱6 هزار و ۴۵0 متر طول در قالب سه قسمت ۳، ۵ و 6 
متري ديوار صوتي در شهر تهران وجود دارد.  سرپرست معاونت فني و 
مهندسي سازمان حمل و نقل و ترافيك با اعلام اينكه امسال، ۱۳ هزار 
و 660 متر طول از ديوار صوتي هاي موجود، مرمت شده اس��ت، افزود: 
مرمت و مقاوم سازي به گونه اي بوده است كه از سال گذشته هيچ دزدي و 
سرقتي از قسمت هاي بازسازي و مقاوم سازي شده ديوارهاي صوتي انجام 
نشده است.  شيخ بهايي يكي از چالش و مشكلات اصلي ديوارهاي صوتي 
بزرگراه ها را س��رقت از آنها بيان كرد و گفت: البته بخشي از ديوارهاي 
صوتي هم به علت تصادفات و برخورد خودرو با ديوارها از بين مي روند.  به 
گفته سرپرست معاونت فني و مهندسي سازمان حمل و نقل و ترافيك، 
حدود ۲ هزار و 7۹0 متر طول ديوار صوتي باقي مانده است كه به علت 
برخي مشكلات مغفول مانده است.  به گزارش پايگاه خبري شهر، شيخ 
بهايي با بيان اينكه تلاش مي شود مقدار كار باقي مانده در خرداد ۱۴0۱ 
به اتمام برسد، افزود: براي نصب ۲ هزار و 7۹0 متر ديوار صوتي به حدود 

۱7 ميليارد تومان منابع مالي نياز است. 

مهسا گربندي

طرح: فارس


